
کاهش نرخ تورم نقطه به نقطه در پایان فروردین ماه، 
دولت را امیدوار کرده تا پس از حدود س��ه سال وعده 
برای کاهش هزینه های زندگی مردم، سرانجام راهی 
جدید در این مس��یر باز ش��ود. البته اعداد اعلام شده 
درحالی حوالی 30درصد بوده ک��ه در ابتدای دولت 
سیزدهم اعلام ش��ده بود که نرخ تورم ابتدا به نصف و 
سپس تک رقمی خواهد رسید و براساس برنامه های 
اعلامی از سوی دولت، این هدف لااقل تا پایان دولت 

سیزدهم در دسترس نخواهد بود.
در شرایطی که نرخ تورم در برابر کاهش بیشتر مقاومت 
می کند، دولت ت��لاش کرده تا با مط��رح کردن این 
موضوع که کار روی مبانی و مش��کلات ساختاری در 
اقتصاد ایران ادامه دارد، این جو را به وجود بیاورد که 
نرخ نقدینگی به عنوان یکی از اصلی ترین چالش های 
تورمی کش��ور، با سرعت کمتری رش��د پیدا کرده و 
تداوم این روند در نهایت می تواند به کاهش نرخ تورم 

منجر شود.
در ای��ن فض��ا صحبت های جدی��د وزی��ر اقتصاد و 
سخنگوی اقتصادی دولت نش��ان می دهد آنچه در 
رابط��ه با نقدینگ��ی رخ داده، دور ش��دن آن از نقطه 
بحرانی اس��ت. البته دولت همچنان اص��رار دارد که 
بس��یاری از این آمارها را با حمله به دولت گذش��ته 
مطرح کند. س��خنگوی اقتصادی دولت با اش��اره به 
وضعیت ش��اخص های کلان اقتص��ادی، گفت: در 
پایان سال ۱۴0۲ نرخ رشد نقدینگی به ۲۴.3درصد 
کاهش پیدا ک��رد و از وضعیت بحران��ی که در پایان 
دولت قبل داشت، خارج ش��دیم. اما در کنار کنترل 
نقدینگی، دغدغه دولت این بود که دسترسی بخش 
واقعی اقتصاد به منابع بانکی دچار مضیقه نش��ود و 
تلاش می کنیم در سال جاری با خلق ابزارهای جدید، 
 دسترسی بنگاه های اقتصادی به منابع را تقویت کنیم.

خاندوزی یادآور ش��د: با اس��تفاده از این ابزارها هم 
فش��ار بر بانک ها برای تامین مالی کاهش می یابد و 
هم از طریق رصدپذیری اعتبارات مطمئن می شویم 
اعتب��ارات به تولید اصابت می کنن��د و هدایت آن به 
س��وداگری و بازارهای دارایی کاه��ش می یابد. وزیر 
اقتصاد در واکنش به تحلیل های اخیر درباره وضعیت 
کلان ه��ای پولی، تصریح کرد: ای��ن قبیل ادعاها که 
دولت س��یزدهم رکورددار چاپ پول اس��ت از زبان 
افرادی که خودش��ان س��ابقه اجرایی داشته اند مایه 
تعجب است و شائبه سیاسی  بودن این موضع گیری ها 
را ایجاد می کند. مقایس��ه متغیرهای اسمی در طول 
بازه زمانی، س��اده انگارانه است. سخنگوی اقتصادی 
دولت، تاکید کرد: اگر با این منطق متغیرهای پولی 
و اسمی را مقایس��ه کنیم، میزان افزایش ۱۹3 هزار 
میلیارد تومانی در پایه پول��ی و ۱۵۹3 هزار میلیارد 
تومانی نقدینگی در دوره مسوولیت همین دوستان 
در س��ال های ۹۷ تا ۹۹ معادل بی��ش از ۱۱00 برابر 
دولت های س��وم و چه��ارم، ۱۴0 براب��ر دولت های 
پنجم و شش��م، ۲0 برابر دولت های هفتم و هش��تم 
 و 3 براب��ر کل دولت ه��ای نه��م و دهم بوده اس��ت.

خاندوزی افزود: اگر بخواهیم به مدل هوخش��تره ای 
اش��اره کنیم، براس��اس همی��ن منط��ق از ابتدای 
ش��کل گیری دولت مدرن در ایران ت��ا ابتدای دولت 
یازده��م حجم نقدینگی مع��ادل ۴۷0 هزار میلیارد 
توم��ان بود، اما در انتهای دول��ت دوازدهم با افزایش 
بیش از ۸ برابری به ۴ هزار هزار میلیارد تومان رسید. 
البته این شیوه مقایسه حتما اش��تباه است و آقایان 
باید به این امر توجه کنند. وی گفت: وقتی نرخ رشد 
نقدینگی متوسط 30درصد باشد، طبیعی است پس 
از دو تا سه سال حجم نقدینگی دو برابر شود. این در 
کل برهه های اقتصادی ایران مش��اهده می ش��ود و 
نمی توان آن را فقط به دولت س��یزدهم نس��بت داد؛ 
به خصوص که دولت سیزدهم نرخ رشد نقدینگی را از 
بالای ۴0درصد به مرز ۲۴.3درصد کاهش داده است. 
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره 

وضعیت ارائه تسهیلات ازدواج، گفت: بانک های ملی، 
ملت، سپه، تجارت، صادرات و رفاه کارگران مجموعا 
۲0 ه��زار میلی��ارد تومان و دو بانک قرض الحس��نه  
مهر و رس��الت نیز مجموعا ۱۲ ه��زار میلیارد تومان 
منابع، مازاد بر سهمیه ابلاغی، به پرداخت وام ازدواج 
و فرزن��دآوری اختص��اص دادند. این اق��دام موجب 
ش��د متقاضیان در صف در پایان س��ال گذش��ته از 
 ۲۷0 هزار نفر ب��ه ۱۴۹ هزار نفر کاه��ش پیدا کند.

خاندوزی یادآور ش��د: سال گذشته جمعا ۷۷۲ هزار 
نفر ب��ه مبلغ ۱۵۸ ه��زار میلیارد توم��ان وام ازدواج 
دریافت کردند. در س��ال جاری نیز از ابتدای سال تا 
۲۴ اردیبهش��ت ۹.۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
ازدواج پرداخت ش��ده که نسبت به سال گذشته ۲۷ 
درصد رشد داشته است. سهمیه اختصاص یافته به 
هر بانک براس��اس توان آن بانک بوده و اعطا نکردن 
وام به این بهانه که منابع نداریم درست نیست. وزیر 
اقتصاد در پاسخ به پرسشی درباره آسیب های ناشی 
از حضور بانک ه��ای ناتراز در اقتص��اد ایران، گفت: 
دولت مس��یر آغاز شده از س��ال ۱۴0۲ برای تعیین 
تکلیف بانک های ناتراز را امس��ال با قدرت بیشتری 
ادامه خواهد داد. با قانون برنامه هفتم توسعه و قانون 
جدید بانک مرکزی ش��اهد گشایش فصل جدیدی 
در حکمرانی حوزه پولی خواهیم بود. بر این اس��اس، 
ش��رکت »مدیریت دارایی های بانکی« برای تعیین 
تکلیف  دارایی های نامرغوب بانک های ناتراز تاسیس 
خواهد ش��د. وی افزود: اجرای ای��ن قوانین و ارتقای 
عمق نظارتی بانک مرکزی بر فعالیت ش��بکه بانکی 
ای��ن نوید را می ده��د که می توان در س��ال جدید با 
بانک های ناتراز و متخلف برخورد جدی تر داش��ت. 
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره 
علت کندی روند ازسرگیری روابط اقتصادی ایران و 
عربستان، تصریح کرد: توقف هشت ساله روابط بین 
ایران و عربستان موجب شده ازسرگیری روابط کمی 
زمان بر ش��ود. اقداماتی همچون ازسرگیری فعالیت 
سفارتخانه ها خیلی سریع تر به س��رانجام می رسد، 
اما از نظ��ر اقتصادی مق��داری زمان بر اس��ت. وزیر 
اقتصاد یادآور ش��د: در سفر اخیر به عربستان فضای 
تعامل اقتصادی را بس��یار مثبت دیدم. در نشس��تی 
که با وزیر اقتصاد عربس��تان داشتیم چند پیشنهاد 
مش��خص را مطرح کردیم و تقریبا همه پیشنهادات 
ایران را همتای عربس��تانی پذیرفت و مقرر ش��د دو 
هیات این پیش��نهادات را پیگیری کنند. خاندوزی 
یادآور ش��د: اقدامات دولت منجر به ثبت رکورد ۵.۵ 
میلیارد دلاری در جذب سرمایه گذاری خارجی شده 
و مجموعه ای از اقدامات در طول ۲ س��ال گذشته در 
کنار دیپلماس��ی اقتصادی فعال و توس��عه و تقویت 
روابط با کشورهای دوس��ت و همسایه و فعال شدن 
 در پیمان ه��ای منطق��ه ای پیگیری ش��ده اس��ت.

 وی ادامه داد: نتایج اقدامات متنوع دولت در این بخش 

منجر شد در طول فعالیت دولت سیزدهم ۱۱ میلیارد 
و ۵3۹ میلیون دلار برای ۶۴۲ طرح س��رمایه گذاری 
خارج��ی مص��وب ش��ود. امس��ال نیز تاکن��ون ۷۹ 
 طرح س��رمایه گذاری خارجی مصوب ش��ده است.

وزیر اقتصاد با اش��اره به دو اقدام امس��ال دولت برای 
تسهیل جذب  سرمایه گذاری، اظهار کرد: اولین اقدام 
در حوزه اصلاح نرخ تسعیر ارز، سرمایه گذاری خارجی 
است که مشکل مهمی در مسیر سرمایه گذاران بود 
و منجر به کم اظهاری آنان می شد. قانون تامین مالی 
تولید و زیرس��اخت نیز تکالیف مهمی برای موضوع 
س��رمایه گذاری خارجی برای دول��ت تعیین کرده 
است. خاندوزی در پاس��خ به پرسشی درباره موضع 
دولت برای تس��هیل ش��یوه های رفع تعه��د ارزی، 
تاکید کرد: تصمیماتی برای تسهیل رفع تعهد ارزی 
صادرکنندگان کوچک اتخاذش��ده ک��ه جزییاتش 
بزودی از سوی بانک مرکزی اعلام می شود. همچنین 
برق��راری »گواهی امتیاز صادراتی« در کمیس��یون 
اقتصادی دولت به تصویب رسیده  و امیدواریم هفته 
آینده در دولت به تصویب نهایی برسد. وزیر اقتصاد در 
پاسخ به پرسشی درباره برخی اظهارنظرها در زمینه  
سیاست ارز ترجیحی دولت، گفت: انتقاد کارشناسی و 
منصفانه نعمت است. دولت از نقد کارشناسی استقبال 
می کند به ویژه نقدهای ایجابی که حاوی پیشنهادات 
گره گشاس��ت. تجربه سیاست گذاری عمومی نشان 
می دهد هر مساله صرفا یک راهکار ندارد و می توان با 
استفاده از عقل جمعی، مسیر کم هزینه تر را انتخاب 
 کرد، چون هر پیشنهاد، ضعف و قوت خودش را دارد.

وی یادآور ش��د: نظر دولت برای کمک به معیش��ت 
مردم، سیاس��ت هایی مانند ارز ترجیحی و پرداخت 
کالابرگ الکترونیک اس��ت که موجب شد مردم در 
رمضان و نیز نوروز امسال شرایط مناسب تری نسبت 
به گذشته را ش��اهد باشند. این سیاست ها باتوجه به 
اینکه هنوز سیاست جایگزین بهتری پیشنهاد نشده، 
در دستور کار دولت اس��ت. این سیاست هم مصوبه 
مجلس و هم مورد تایید دولت اس��ت، بنابراین فعلا 
ادامه پیدا خواهد کرد. خاندوزی در پاسخ به پرسشی 
درب��اره رویکرد دول��ت در مواجهه ب��ا صندوق های 
قرض الحس��نه و خیریه، تاکید ک��رد: رویکرد دولت 
تعامل با صندوق های قرض الحسنه و خیریه است ولی 
دولت نسبت به برخی انحرافات در بعضی صندوق ها، 
از قوانین مبارزه با پولش��ویی برای نظ��ارت بر آن ها 
اس��تفاده می کند. این قانون تراکنش های مشکوک 
و خیریه ها و صندوق هایی که ب��دون مجوز فعالیت 
می کنند، تحت رصد ق��رار می ده��د. خاندوزی در 
پاسخ به پرسشی درباره وضعیت اعطای سهام عدالت 
جاماندگان، گفت: فهرست نومشمولان سهام عدالت 
که ح��دود ۴.۷ میلیون نفر بودند توس��ط نهادهای 
حمایتی تایید شد؛ البته مانع ایرادات حقوقی انتقال 
سهام شکل گرفت و دولت نتوانست آن را تخصیص 

دهد. هفته  گذشته جلسه داشتیم تا امسال به توافق 
حقوقی در داخل دولت برسیم؛ هم اکنون نمی توان 

خبر قطعی در این زمینه ارائه کرد.
خاندوزی در ابتدای نشس��ت خبری هفتگی خود با 
بیان اینکه امس��ال 3۵0 هزار میلیارد تومان از طریق 
اوراق گام و ب��رات الکترونیک در اختیار بخش واقعی 
اقتصاد برای تامین مال��ی تولید قرار می گیرد، گفت: 
همچنین ۲۵0 هزار میلیارد تومان تسهیلات و اعتبار 
برای پروژه های ملی و پیش��ران فراتر از سقف کنترل 
ترازنامه بانک ها در نظر گرفته ش��ده است. وی افزود: 
براس��اس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم نقطه به 
نقطه در پایان فروردی��ن به 30.۹ درصد کاهش پیدا 
کرد. نرخ تورم نقط��ه به نقطه فروردی��ن ۱۴0۲ که 
بیش از ۵۵درصد بود ب��ا کاهش بیش از ۲۶ درصدی 
به 30.۹درصد در فروردین ۱۴03 رس��ید. خاندوزی 
روز گذشته، یک خبر جدید از دستور رییس جمهور 
برای پیگیری دغدغه طلافروش ها نیز داد. خاندوزی 
در حاشیه نشس��ت ارزیابی عملکرد و پاسخگویی بر 
خط وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره اعتراض صنف 
طلا و جواهر به سامانه جامع تجارت اظهار کرد: سوء 
برداشتی در این زمینه ایجاد شده بود مبنی بر اینکه 

اعتراض صنف طلا و جواهر به مقررات مالیاتی است.
وی افزود: اما صنف طلا عنوان کردند مساله به یکی از 
آیین نامه های ستاد مبارزه با قاچاق مربوط می شود. 
در این آیین نامه تکلیفی برای این صنف درباره درج 
برخی اطلاعات در سامانه جامع تجارت مطرح شده 
است. بررسی این دغدغه صنف جزو دستورات رییس 
جمهوری است و قرار ش��ده به صورت کارشناسی و 
قانونی موضوع مورد بررسی قرار گیرد و برطرف شود. 
در این راستا وزارت صمت اطلاعیه ای درباره سامانه 
تجارت منتشر کرد که موضوع صنف طلا و جواهر حل 
و فصل ش��د. وزیر اقتصاد همچنی��ن درباره اقدامات 
دولت برای افزایش تسهیلات مسکن گفت: دو اتفاق 
مهم در بخش مس��کن می افتد؛ اول این که نرخ سود 
مسکن نسبت به سود سایر تسهیلات کاهش پیدا کند. 
طی ماه های گذشته شورای پول و اعتبار مصوبه ای داد 
مبنی بر این که متقاضیان تسهیلات مسکن که عمدتا 
از طبقات متوسط و ضعیف جامعه هستند بتوانند با 
نرخ ترجیجی از این تسهیلات استفاده کنند تا بار مالی 
کمتری به آنها وارد شود. خاندوزی ادامه داد: دومین 
اتفاق به عدد و رقم تسهیلات مربوط می شود که برای 
افزایش نیازمند افزایش شاخص های توانگری بانک 
مس��کن بود. مصوبه خوبی در ای��ن زمینه از مجلس 
اخذ شد مبنی بر این که در سال ۱۴03 سرمایه بانک 
مس��کن ۱00 هزار میلیارد تومان افزایش یابد. این 
افزایش از منابع متعددی که در قانون ذکر شده تامین 

خواهد شد. این اتفاق هم در دستور پیگیری است.
به گفته خاندوزی، بانک مرکزی، بانک مسکن، وزارت 
راه و شهرسازی و وزارت اقتصاد پیگیر افزایش سرمایه 
بانک مسکن هستند. این موضوع، توان بانک مسکن 
و میزان تسهیلات دهی آن را تقویت خواهد کرد. نرخ 
کمتر سود نیز فشار بر تسهیلات گیرندگان و مردم را 
کاهش خواه��د داد. امیدوارم مجموع این اقدامات به 
دسترسی و شاخص ش��مولیت تسهیلات مسکن در 
کشور کمک کند. وی درخصوص صحبت های حسینی 
- رییس بانک مس��کن مبنی بر اینکه عامل ناترازی 
این بانک اجرای پروژه نهضت ملی مسکن بوده است 
گفت: میزان تقاضا از میزان سپرده ها بیشتر شده و به 
همین دلیل باید سرمایه بانک افزایش یابد. اگر افزایش 
سرمایه انجام نشود امسال هم مانند سال گذشته مردم 
در پشت صف دریافت تسهیلات می مانند اما اگر این 
١٠٠ هزار میلیارد تومان مساله ناترازی بانک مسکن را 
نیز حل خواهد کرد. تلاش برای کنترل بازارها و عمل 
به وعده هایی که سال ها از آنها گذشته، احتمالا اولویت 
نخست دولت در ماه های پیش رو خواهد بود، اولویتی 
که باید دید سرانجام چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد. 
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تاکید مخبر بر عملیاتی شدن 
قراردادهای سفرهای خارجی 

ريیس جمهور
جلسه پیگیری طرح ها و پروژه های مشترک همکاری 
با کشورهای خارجی صبح دیروز )سه شنبه( به ریاست 

معاون اول رییس جمهور برگزار شد.
محمد مخبر در این جلسه که معاونین وزارتخانه های 
مربوطه حضور داش��تند، با اشاره به موفقیت سیاست 
خارج��ی دولت س��یزدهم در گس��ترش ارتباطات و 
دیپلماس��ی بین المللی تاکی��د کرد: در ای��ن دولت با 
کشورهای همسو، همسایگان و مستقل روابط بسیار 
مس��تحکمی برقرارشده اس��ت و همچنین عضویت 
جمهوری اس��لامی ایران در س��ازمان های مهم بین 
المللی امکان��ات و ظرفیت های فوق العاده ای اس��ت 
ک��ه باید وزارتخانه ه��ای ذی ربط تفاهم ه��ا، توافق ها 
و قرارداده��ای س��فرهای خارجی ریی��س جمهور را 
پیگیری و عملیاتی نمایند. معاون اول رییس جمهور 
تاکید کرد: یک طرف مهم مذاک��رات رییس جمهور 
و مقامات دولتی با س��ران سایر کشورها، دستگاه های 
اجرایی و وزارتخانه ها هس��تند ک��ه معاونین  مربوطه 
برای پیگیری طرح ها و پروژه های مشترک همکاری 
با کشورهای خارجی مسوولیت جداگانه و ویژه ای برای 
عملیاتی ش��دن توافقات صورت گرفته با کش��ورها را 
دارند. مخبر از معاونین وزارتخانه های پیگیر طرح های 
مشترک همکاری با کش��ورهای خارجی خواست تا 
ظرف ده روز آین��ده در یک برنامه عملیاتی زمانبندی 
شده تمامی توافق ها، تفاهم ها و قراردادها پیاده سازی و 
 تدوین و براساس آن گزارش عملکرد ماهانه ارائه شود.

در این جلس��ه اعلام ش��د، در ۸00 مذاکره انجام شده 
با سران کش��ورهای خارجی تاکنون ۲۵0 تفاهم نامه، 
۱۷۶ توافق نامه و ۱۲۱ قرارداد در حال اجرایی و عملیاتی 

شدن است.

لايحه عفاف و حجاب نبايد 
خلاف قانون و شرع باشد

هادی طحان نظیف گفت: حوزویان مطالبه گر اجرای 
سیاست های کلی انتخابات باشند. هادی طحان نظیف 
بیان داشت: ش��ورای نگهبان وظایف و ماموریت های 
متعددی دارد که در جامعه بیشتر با موضوع انتخابات 
شناخته می شود. از شما مبلغان عزیز می خواهم که در 
تبیین نقش شورای نگهبان در پاسداری از اسلام و شرع 
به خصوص در موضوع بررسی مصوبات مجلس شورای 
اسلامی به ما کمک کنید. طحان نظیف گفت: با تجمیع 
انتخابات ها هر دو سال یک انتخابات برگزار می شود، اما 
ما پابه پای مجلس شورای اسلامی به بررسی مصوبات 
مجلس شورای اس��لامی می پردازیم. شناخته شدن 
شورای نگهبان صرفا به امر نظارت بر انتخابات، شناخت 
کاملی از این نهاد نیس��ت. این عضو حقوقدان شورای 
نگهب��ان اظهار کرد: البته ارتباط خوبی با دانش��گاه ها، 
حوزه ها و حتی دانش آموزان داریم. در س��ال گذش��ته 
جمعی از دانشجویان در صحن شورا حضور یافتند و در 
جریان روند بررسی مصوبات قرار گرفتند. وی افزود: اما 
برخی نمی خواهند شورای نگهبان به درستی به جامعه 
معرفی شود و تنها می خواهند شورای نگهبان با انتخابات 
آن هم با موضوع بررسی صلاحیت ها شناخته شود. در 
حالی که حتی موضوع نظارت بر انتخابات شامل مراحل 
متعددی اس��ت. در ادامه سخنگوی شورای نگهبان در 
خصوص قانون اساسی بیان داشت: قانون اساسی یک 
سند عالی و مترقی است که می تواند مورد افتخار مردم 
ایران اسلامی به خصوص جوانان و نوجوانان قرار گیرد. 
وی در همین رابطه به یکی از اصول قانون اساسی اشاره 
و عنوان کرد: طبق قانون اساسی هر شهروندی می تواند 
نسبت به مصوبات از شوراهای شهر گرفته تا هیات دولت 
اعتراض کند و آن را خلاف ش��رع و قانون بداند. ادعای 
خلاف قانون بودن در دیوان عدالت اداری و ادعای خلاف 
شرع بودن توسط فقهای شورای نگهبان مورد بررسی قرار 
می گیرد. طحان نظیف بر ضرورت تقویت ارتباط شورای 
نگهبان با مراکز علمی و دینی تاکید کرد و گفت: فرصت 
شورای نگهبان برای بررسی مصوبات مجلس طبق قانون 
محدود و به مدت ۱0 روز است که البته قابل تمدید تا ۲0 
روز نیز می باش��د. چنانچه در این مدت زمان اظهارنظر 
نشود، خود به خود تبدیل به قانون خواهد شد. وی اضافه 
کرد: با این وجود هیچ مصوبه ای اعم از طرح و لایحه ای 
در دستور کار اعضای شورای نگهبان قرار نمی گیرد، مگر 
اینکه پژوهشکده و مجمع فقهی شورای نگهبان درباره 
آن اظهارنظر کرده باشند. سخنگوی شورای نگهبان به 
شفاف بودن این نهاد عالی حقوقی نیز اشاره کرد و گفت: 
این نهاد دارای سامانه جامع نظرات شورای نگهبان است 
که مشروح مذاکرات ش��ورا تا آن جایی که پیاده سازی 
شده، گزارش های اس��تدلالی که مورد استفاده بسیار 
برای جامعه علمی کش��ور و نمایندگان مجلس است، 
نظرات شورا درباره مصوبات و حتی نامه های استمهال 
از ابتدای تشکیل شورا تاکنون در این سامانه آمده است. 
بنابراین شورای نگهبان در موضوع شفافیت پیشگام بوده 
و بدون هیچ الزام قانونی این کار را انجام داده است. این 
عضو حقوقدان شورای نگهبان البته درخصوص انتخابات 
عنوان کرد: در موضوع انتخاب��ات دارای مجوز قانونی و 
شرعی برای شفافیت نیستیم؛ چراکه موضوع حیثیت 
و آبروی افراد مطرح است. اگرچه در این باره شاید بیش 
از همه شورای نگهبان آسیب می بیند چون بعضا افراد 
ادعاهایی علیه شورا مطرح می کنند که خلاف واقع است. 
درنهایت در اصلاحیه جدید قانون انتخابات آمد که اگر 
چنانچه افرادی ادعاهایی خلاف واقع نسبت به شورای 
نگهبان مطرح شد، شورا می تواند به دفاع از خود بپردازد. 
سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد: یکی از کارهایی 
که در س��ال های گذشته انجام ش��د، برگزاری رقابت 
شبیه سازی شورای نگهبان برای دانشجویان و حوزویان 
بود. از دانشگاه های مختلف و استان های متعدد از این 
رویداد استقبال کردند. وی اضافه کرد: این اتفاق آن ها را 
به خوبی با شورای نگهبان و همچنین قانون اساسی آشنا 
ساخت. ما در جلسات شورای نگهبان، بند به بند مصوبات 
را به صورت دقیق مورد بررسی قرار می دهیم که این کار 

در رقابت شبیه سازی هم انجام می شد.

انتقاد سازمان بازرسی از 
وضعیت بازپرداخت تسهیلات 

صندوق توسعه
ذبیح الله خداییان در چهارمین همایش بین المللی 
صندوق توسعه ملی و نقش آفرینی این صندوق در 
اجرای برنامه هفتم توسعه ضمن تبریک دهه کرامت 
با تاکید بر ضرورت فرهنگ سازی در خصوص صندوق 
توس��عه ملی گفت: قبل از هر چیز باید دید هدف از 
تشکیل صندوق توسعه ملی چیست؟ آیا هدف تثبیت 
منابع و مصارف دولت اس��ت که اگر دولت با کمبود 
مواجه شد از این صندوق کمک بگیرد؟ یا هدف کمک 
به رشد اقتصادی و صیانت از ثروت های ملی و انتقال به 

نسل های آینده است؟
وی ادامه داد: در ماده ۱۶ قانون احکام دایمی، هدف 
از تشکیل این صندوق تبدیل بخشی از منابع ناشی 
از نف��ت و گاز و میعانات گازی ب��ه ثروت های مولد 
سرمایه ای و حفظ سهم نسل های آینده از منابع نفت 
عنوان شده است. علاوه بر این، هم در سیاست های 
کلی نظام و هم در سیاست های حاکم بر برنامه پنجم 
و شش��م به این امر تاکید ش��ده که ما باید نگاه خود 
را از نف��ت و گاز و درآمدهای آن به س��رمایه گذاری 
معطوف و اقتصاد خود را از وابس��تگی به نفت و گاز 
رها کنیم.  رییس سازمان بازرسی کل کشور با بیان 
اینکه کاهش وابستگی به نفت یک باره امکان پذیر 
نیست، به فرمایشات مکرر رهبر معظم انقلاب مبنی 
بر رهایی اقتصاد کشور از وابستگی به نفت اشاره کرد 
و گفت: در اساسنامه صندوق آمده است که در ابتدا 
باید 30 درصد از درآمدهای نفتی و س��پس سالانه 
دو، س��ه درصد سهم صندوق اضافه ش��ود و به مرور 
وابس��تگی بودجه به نفت کاهش یابد. البته از منابع 
صندوق در بنگاه های تولیدی به کار گرفته ش��ود تا 
زمینه رش��د اقتصادی و افزایش درآمدهای دولت از 
محل مالیات و ع��وارض جایگزین درآمدهای نفتی 
ش��ود. وی با انتقاد از رویکرد دولت های مختلف در 
مورد صندوق توسعه ملی یادآور شد: از ١٥٠ میلیارد 
دلار دارایی صندوق توسعه ملی طی سال های قبل 
۱00 میلیارد دلار توس��ط دولت ها برداش��ت و ۴0 
میلیارد دلار وام داده شده، وقتی از ۱۵0 میلیارد دلار 
منابع صندوق ۱00 میلیارد دلار آن بازنگشته، چگونه 
می توانیم بگوییم نگاه به صندوق، نگاه سرمایه گذاری 
بوده اس��ت؟ خداییان افزود: مقرر شده بود سالی 30 
درصد از منابع نفتی به صندوق واریز شود و بعد از آن 
هر سال ۲ تا 3 درصد به این 30 درصد افزوده شود، اما 
در این موضوع هم موفق نبودیم. در بعضی از سال ها 
از سهم س��ی درصد هم کمتر به صندوق اختصاص 
داده ش��ده است، به علاوه هر س��ال در قانون بودجه 
مقرر می شود که درصدی از منابع صندوق به صورت 
تسهیلات ریالی پرداخت شود، اما متاسفانه با توجه به 
تورم سالانه و کاهش ارزش ریال، سرمایه صندوق آب 
می رود. به بیانی دیگر چند میلیارد دلار کسری ناشی 
از کم ارزش شدن ریال را داریم. رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور ادامه داد: بر استقلال مدیریت صندوق در 
بانک مرکزی در سیاست ها تاکید شده، اما آیا صندوق 
مدیریت حس��اب هایش را در بانک مرکزی بر عهده 
دارد؟ مبلغی ح��دود ۸ میلیارد دلار ناش��ی از عدم 
مدیریت حساب های صندوق در بانک مرکزی است، 
چراکه صندوق نمی تواند در موعد مقرر، ارزهایی که 
به حسابش واریز می شود را تبدیل کند. در حالی که 
در سیاست های کلی حاکم بر برنامه ششم توسعه بر 
استقلال مدیریت حساب های صندوق توسعه ملی در 
بانک مرکزی تاکید شده است. وی با اشاره به پرداخت 
برخی از تسهیلات نیز تاکید کرد: تسهیلاتی داده شده، 
اما به موقع اقساط آن پرداخت نشده است، از حدود 
۲00 طرح، حدود ۴00 بار تمدید مهلت بازپرداخت 
تسهیلات صورت گرفته و میانگین بازپرداخت نیز 
حدود ۷ سال و نیم است. خداییان تصریح کرد: بخش 
اندکی از برداشت هایی که از صندوق انحام می شود 
محرمانه است و سایر برداشت ها باید به صورت شفاف 
اعلام شود و همه در جریان باشند. همچنین برداشت 
و ورودی منابع به دولت ها نیز باید به طور شفاف واضح 

باشد که باید به این موضوع نیز توجه ویژه ای شود. 

کمیسیون اصل ۹۰ برای 
پیگیری تحقیق و تفحص از 

بانک مرکزی اقدام کند 
نایب رییس مجلس ش��ورای اسلامی در واکنش به 
انتقاد یکی از نماین��دگان پیرامون مقاومت در برابر 
تحقیق و تفحص از بانک مرکزی خواستار پیگیری 
این موضوع از سوی کمیسیون اصل ۹0 شد. جبار 
کوچکی نژاد در تذکری ش��فاهی در جلس��ه علنی 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: ما شاهد بودیم که 
ده ها میلیارد دلار ارز ۴۲00 تومانی دچار انحراف شد 
به دنبال آن مجلس شورای اسلامی درصدد تحقیق 
و تفحص از بانک مرکزی بود اما با همه مکاتباتی که 
رییس کمیسیون اصل ۹0 انجام داد تاکنون اجازه 
نداده ان��د تا تحقی��ق و تفحص از بان��ک مرکزی به 
نتیجه برسد. وی در ادامه اظهار کرد: همان تیمی که 
انحراف��ات در ارز ۴۲00 تومانی را رقم زدند امروز ارز 
۲۸ تومانی را با همان روش مدیریت می کنند. انتظار 
ما این است که این تحقیق و تفحص به نتیجه برسد. 
همه انتظ��ار دارند تا این تحقیق و تفحص بزرگ در 
مجلس یازدهم به نتیجه برسد. نماینده مردم رشت در 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به پرسش عبدالرضا 
مصری که ریاست جلسه علنی را برعهده داشت، بیان 
کرد: همه مراحل تحقیق و تفحص انجام شده است 
هیات رئیسه آن انتخاب شده و تاکنون چندین جلسه 
با روسای ادوار بانک مرکزی برگزار شده است اما هنوز 
تیم تحقیق و تفحص مستقر نش��ده اند. عبدالرضا 
مصری که اداره جلس��ه علنی را برعهده داش��ت در 
پاس��خ به تذکر وی بیان کرد: بنده از آقای پژمانفر و 
کمیسیون اصل ۹0 تقاضا دارم تا از ابزار قانونی خود 
استفاده کنند؛ چرا که تحقیق و تفحص حق نماینده 

است. این تحقیق و تفحص باید انجام شود.

وعده های جدید خاندوزی؛ از بانک های ناتراز تا جذب سرمایه جدید

محسني اژه اي: دو وزیر سابق، معاون وزیر و سرپرست برخی نهادها احضار، تحقیق شده و تفهیم اتهام شدند

نقدینگی  از مرز بحران خارج شد

گزارش قاضي القضات
رییس قوه قضاییه اظهار داشت: تاکنون ۴۵ نفر در رابطه 

با چای دبش تفهیم اتهام شده اند.
حجت الاس��لام محس��نی اژه ای روز س��ه شنبه ۲۵ 
اردیبهش��ت ماه ۱۴03در نشس��ت با دانش��جویان 
دانشگاه های استان، در رابطه با برخورد با دانه درشت ها 
عنوان کرد: وزیر محاکمه ش��د و به س��ه سال محکوم 
شد، ۸ نفر از جمله وزیر، معاون وزیر و غیره محاکمه، 
محکوم ش��ده و برای آنها حکم صادر ش��د. تقاضای 
 م��اده ۴۷۷ کردند. اگر معلوم ش��ود اعلام می ش��ود.

وی در خصوص چای دبش اظهار کرد: این مسأله را دولت 
و قوه قضاییه مطرح کردند، آقای مخبر وقتی اولین خبر 
به او رسید برخورد اداری داشت و برخی افراد را جابه جا 
کرد. زمانی که گزارش به قوه قضاییه وزارت اطلاعات و 
 بازرسی داده شد این موضوع را دنبال و پیگیری کردند.

رییس قوه قضاییه خاطرنش��ان کرد: ای��ن پرونده به 
مبلغ سه میلیارد دلار و ۴00 میلیونی عددی بالاست 
و نمی ت��وان نس��بت به آن ب��ی تفاوت ب��ود. تاکنون 
 ۴۵ نف��ر در رابطه ب��ا چای دبش تفهیم اتهام ش��دند.

حجت الاس��لام والمسلمین محس��نی اژه ای تصریح 
کرد: دو وزیر س��ابق، معاون وزیر و سرپرس��ت برخی 
نهادها احضار، تحقیق شده و تفهیم اتهام شدند، ده ها و 
صدها استعلام و بررسی انجام شد و تحقیقات مفصلی 
که در این خصوص ش��ده اتهام جدیدی کش��ف شد. 
مهر جعلی و سربرگ جعلی درست شده و این پرونده 

 و این موضوع در حال بررس��ی و دنبال کردن اس��ت.
وی ادام��ه داد: برخ��ی ه��ا رش��وه دادن��د، 
رش��وه گرفتن��د، کوتاه��ی، اعم��ال نف��وذ و 
 لاب��ی کردن��د ک��ه از آنه��ا تحقی��ق ش��ده اس��ت.

رییس ق��وه قضاییه عن��وان کرد: اینکه ف��لان پروژه 
س��اخته ش��ود وظیفه قوه قضایی��ه نیس��ت، اما اگر 
مش��کل محیط زیس��تی دارد و ثابت ش��ود خلافی 
 واقع ش��ده، قوه قضاییه ورود می کند و کار ماس��ت.

حجت الاس��لام والمسلمین محس��نی اژه ای با بیان 
اینکه ظرفیت های اس��تان کهگیلوی��ه و بویراحمد 
از جمل��ه نف��ت، گاز و گردش��گری را در جلس��ات 
مختلف مط��رح خواهم ک��رد. تاکید ک��رد: نگوییم 
اس��تان کهگیلوی��ه و بویراحمد کم برخوردار اس��ت 
بلکه باید بگویی��م چه ظرفیت ه��ا و توانمندی هایی 
دارید. در این اس��تان ح��دود ۲۵ درصد نف��ت و گاز 
 کشور را تولید می کنند که توانمندی عظیمی است.

وی در رابطه با مس��ائل فروش��گاه رفاه اظه��ار کرد: 
درخصوص مسائل فروش��گاه رفاه اطلاعی ندارم اگر 
شکایتی ش��ده و پرونده قضایی تشکیل شده بررسی 
خواهیم ک��رد و در صورت��ی که پرونده ای تش��کیل 
 نش��ده گزارش ش��ود تا دس��تگاه قضایی ورود کند.

رییس قوه قضاییه با اشاره به حضور خود در روستای 
مارین شهرستان گچس��اران طی سال های گذشته 
گفت: خودم را مدیون این اس��تان و مردم این استان 

 می دانم و اگ��ر بتوان��م کاری بر آنها انج��ام می دهم.
حجت الاس��لام والمس��لمین محس��نی اژه ای ب��ا 
اش��اره به حضور در بین دانش��گاهیان و دانشجویان 
و م��ردم، تصریح کرد: طی س��ه س��ال که در س��مت 
ریی��س ق��وه قضایی��ه ق��رار گرفت��م س��عی کردم 
با دانش��جویان و دانشگاهیان نشس��ت هایی داشته 
 باش��م و تاکنون در ح��دود ۸ دانش��گاه حضور یافتم.

وی در خص��وص کس��انی ک��ه ش��ایعه می کنن��د 
و اینک��ه چرا جل��وی آنه��ا گرفته نمی ش��ود، عنوان 
کرد: بخش��ی از ش��ایعات کار دش��من است و بخش 
 مربوط به خود ماهاس��ت که باید خود را اصلاح کنیم.

رییس قوه قضاییه با اشاره به مسائل و مشکلات استان 
کهگیلویه و بویراحمد، تاکید کرد: آیا مسوولان استان 
نسبت به موضوعات مطرح ش��ده یک صدا هستند؟ 
اگر در یک استان مس��وولان اصلی از جمله استاندار، 
نماینده ولی فقیه، نمایندگان و رییس کل دادگستری 
با هم همفکری کنند بسیاری از مشکلات حل می شود. 
اگر موضوعات به صورت متمرکز با یک نظر اعلام شود 
مطمئنا حل می شود در غیر این صورت دستگاه قضایی 
 در مواردی که لازم باشد به صورت قانونی ورود می کند.

ب��ه گ��زارش ایس��نا، حجت الاس��لام والمس��لمین 
محس��نی اژه ای بیان ک��رد: از زمانی که به دس��تگاه 
قضای��ی آم��دم با ریش��ه ها برخورد ش��د مس��ائل و 
اش��کالات مرب��وط ب��ه واردات، ص��ادرات، بان��ک 

 مرک��زی، بانک ه��ا و گم��رکات را بررس��ی کرده ایم.
گفتنی اس��ت که در این نشست نماینده دانشجویان 
دانش��گاه های مختل��ف دغدغ��ه ه��ا و مطالب��ات 
خود را ب��ا رییس ق��وه قضاییه مط��رح کردند. پیش 
از س��خنان ریی��س ق��وه قضایی��ه،  کرمی،  ریی��س 
دانش��گاه یاس��وج طی س��خنانی گفت: امیدواریم 
که با تلاش مس��وولان، مُهر کم برخ��ورداری از روی 
 نام اس��تان کهگیلویه و بویراحمد برداش��ته ش��ود.

وی افزود: انتظار ما این اس��ت که با حضور رییس قوه 
قضاییه در استان کهگیلویه و بویراحمد، شاهد تحولات 
مورد انتظار م��ردم این اس��تان در حوزه های عدالت 
اجتماعی، عدالت در پرداخت های مالی به اعضای هیات 
علمی، امنیت سرمایه گذاری و صیانت از فعالیت های 

اقتصادی سالم باشیم.
قاضی القضات تصریح کرد: در مقوله دانه درشت ها که 
مورد تاکید شما دانشجویان اس��ت، ما برخورد بدون 

اغماض و منطبق با مرّ قانون داشته ایم.
در همین قضیه وزیر سابقی که اشاره کردید )گفتنی 
است سوال دانشجویان در مورد پرونده وزیر سابق جهاد 
کشاورزی بود( بررس��ی ها و محاکمات انجام گرفت و 
نامبرده به سه سال حبس محکوم گردید؛ در کل، در 
این پرونده برای  ۸ نفر اعم از وزیر و معاون وزیر ، حکم 
صادر شد که اخیرا با درخواس��ت اعمال ماده ۴۷۷ از 

ناحیه محکومین مواجه شده ایم.


